
Naši dopisi. 
z Dunaja 29. januarija. ~ Preteklo soboto vrnila 

se je c e s a r i c a s princesinjo V a l e r i j o z Ogerskegii 
na Dunaj, in govorica, da bi letos šla na Angleško, je 
zdaj popolnem potihnila. Sicer pa zdaj Dunaj poleg 
važnih opravil podnevi, p l e š e ponoči. Tudi na cesar
skem dvoru je jutri večer d v o r n i p l e s , na katerem 
je pa plesa najmanj — navadno samo toliko, da se ve
selica sme krstiti s tem imenom. Snidejo se tam udje 

cesarske hiše, državni, vojaški in duhovski dostojan
stveniki, veliko število zastopnikov vseh unanjih držav^ 
občinstvo, bi rekel, pa je tam mnogo število viših urad
nikov , častnikov, in konečno gosposka in poslaniška 
zbornica, katere po stanu dotičnikov množijo to ali uno-
vrsto gotovo. — Da pa svet po časnikih zve nadrob-
nosti veselice, povabuje se redno tudi nekaj odličnejib 
časnikarjev. — V ć l i k a tukajšnja politika vrtila se je 
pretekli teden po zasluženji krog tukaj bivajočega ru-
skcga ministra G i e r s - a , kateri je bil središče gotova 
važnih razgovorov s Kalnoky-em in drugimi diplomati. — 
O čem so se razgovarjali in kaj se je dogovorilo, tega 
gospodje se ve da ne bodo obešali na veliki zvon; kdor 
pa politični položaj in izrekoma razmere med Rusko ia 
našo državo pozna, brez težave ugane, krog česa so se 
vrtili razgovori. Po glasovih , ki se čujejo v javnosti, 
soditi, sta G i e r s in K a l n o k y zadovoljna z vspehom 
razgovorov; mi želimo, da bi bilo to po vsem res, ker 
miru potrebni smo mi z vso Evropo vred, zato pa tudi 
upamo, da so se ali se še bodo poravnala vsa nasprotja 
med mogočnima, sosednima državama in da bi nikdar 
ne prišlo tako daleč, da bi kdaj morala druga proti 
drugi obravnavati z — mečem. V d r ž a v n e m zboru 
oddal se je pretekli petek socijalno-gospodarski predlog 
levice po nasvetu desnice deloma obrtuijskemu, deloma 
posebnemu odseku; spodletel je tedaj namen levičarjev, 
obrtnijskemu odseku izreči s tem hudo nezaupnico, da 
bi se mu odvzela tvarina, o kateri se je uže mnogo po
svetoval, in ki je z delom obrtnijske postave v zbornici 
sprejetim dokazal, da ima srce za naše obrtnike in tudi 
trdno voljo, jim pomagati. — Jutri pride v zbornici po
slancev v gotovo viharno obravnavo predlog dr. Ma-
t u š - e v , da se od trgovinskih zbornic odcepijo zbornice 
obrtnijske, kar ima posebno za Češko glede volitev tr
govinskih zbornic v državni in deželni zbor blizo tak 
pomen, kakoršnega ima razdelitev tamošnjega velikega 
posestva v kurije. — Budgetni odsek hitro dela in upa 
ta teden dokončati posvetovanje budgeta. — Zadnja 
javna seja zbornice pred pustom ima biti v četrtek, po
tem pa izostane ena seja, tako da bo prihodnja še le 
po pepelnici en dan. — V g o s p o s k i zbornici pride v 
javno obravnavo obrtnijska postava, v odseku pa se 
marljivo posvetuje šolska postava. 

Prem 24. jan. {Raznovrstno^ staro in novo,) Neko
liko poročil o tukajšnjih dogodkih zadnjih tednov lan
skega leta bil sem „Novicam" na dolgu ostal, kar naj 
mi bode s tem poravnati in nadomestiti dovoljeno. Na
vedeni čas bile so tukaj in v bližnji okolici sledeče tri 
volitve izvršene: a) občinska volitev za občino na Ra-
teževem brdu, kjer bili so: kot župan Martin Gril, kot 
drugi svetovalec Anton Maslo, oba iz Rateževega brda, 
a kot prvi svetovalec pa Miha Frank iz Bitinja (starega 
mosta) izvoljeni; b) nova volitev občinskega odbora za 
občino v Kiiovčah, kjer je sedaj za župana Janez Avcin 
iz Kilovč, a kot svetovalca sta pa: Janez Valenčič iz 
Kilovč hiš. štev. 18, in Jožef Seles iz dolnjega Bitinja 
hiš. štev. IG; c) volitev novega krajnega šolskega sveta 
na Premu, v katerega so občinski odbori tukajšnje šol
ske občine bili volili kot nove ude sledeče gospode: 
Andreja Franka iz Prema hiš. štev. 16, Janeza Valen-
čiča iz Kik vč hiš. štev. 1, Janeza Cvetana iz Smerij 
hiš. štev. 7 in Jožefa Čandeka iz Janeževega brda hiš, 
štev. 11. Novi udje izvolili bili so kot predsednika 
krajnemu šolskemu svetu gosp. Andreja Franka, kot 
njegovega namestnika pa čast. gosp. župnika Antona^ 
Žgura. Toliko o volitvah. 

Dnć 6. decembra preteklega leta opazovali smo tudi 
tukaj prehod planeta „Venere" (večernice — zgodnje 
danice) preko solnca; 15 minut čez 3. uro (po tukajšnji 
uri) pričela se je kazati na solnčni plošči tam, kjer se 
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na številoiku ure nahaja prostor za kazalo ur (časa) 
%9, ure (aa sredi med številkama VIII. ia IX. ure) 
mala temua vrez, katera se je bila pa po nekoliko mi
nutah popolno v črno piko na solnčni plošči premenila. 
In ko je ob 7* ^^ *!• ^^^ popoludne bilo solace našim 
očem za temni oblak se zakrilo , bila se je Venera uže 
^a dobra dva svoja premera preko solnca proti njegovi 
sredini pomaknila. Opazovati to nebesno prikazen bilo 
jo moč le z daljnogledom , ker se na prosto oko nič 
razločiti moglo ni. 

Dne 10. decembra kmalu po 2. uri popoludne pri
čelo bilo je prav pošteno grmeti tako, kot bil bi sveti 
Elija celemu svetu s svojimi topovi vojsko in pogin na
povedal. Na to pričelo je kot iz škafa liti, kar je sko
raj neprestano vse popoludne in vso noč trajalo. Vsi 
hudourniki in drugi potoki naraščali so očividno tako, 
da je bila še tisto noč voda „Reka^' splošno iz svojih 
bregov stopila in drugi dan bila je vsa dolina ob vodi 
pravemu jezeru slična. Ta poplav bila je le nekoliko 
manjša od one meseca septembra 1878. leta, katera bila 
je po tej dolini čuda škode napravila. Tudi sedaj ni 
bilo brez vseh škod; le to bilo je dobro, da so se ljudje 
na povodenj, katera bila se jim je uže podnevi napove
dala , po moči pripravili; ko bi bila ob nočnem času 
nenadejaaa prišla, ne bilo bi se vse tako gladko izteklo. 
Sploh konec starega leta poslavljal se je od nas z jako 
tužnim , čmernim, temnim in objokanim obrazom , ter 
nam je zapustil brez števila nadlog, skrbi za prihodnost, 
težav io pomanjkanja na vse strani. (Konec prih.) 

Št. Peter na Notranjskem 25. jan. {Gospodarske 
skušnje,) Kakor vsaki učitelj želi videti sad svojega tru-
dopolnega delovanja na polji omike in izobraževanja, 
tako tudi si. c. kr. kmetijsko družbo gotovo mika izve
deti vspeh njenega delovanja na širokem polji kmetij
stva. Zato prosim, da mi „Novice" blagovolijo o skušnji, 
katero sem si v nekaterih poljskih pridelkih, deloma na 
šolskem vrtu in deloma pa po mojem posredovanji na 
zemljišču spoštovanega kmeta Dekleve iz Petelinja, ka
teri se zamore v izgled drugim kmetom staviti, pridobil. 
Zraven tega pa naj tudi prijatelji kmetijstva zvedo, 
da tudi Pivčani v raznih strokah kmetijstva napredu
jemo. — Naročil sem si od prijaznega in spoštovanega 
gosp. Josipa Vodeta, oskrbnika vrta si. c. kr. kmetijske 
družbe, seme deloma za-se in deloma za napredovalnega 
kmetovalca Deklevo, kateri vzdržuje v korist živinoreje 
bika čisto muricodolskega plemena, uže naslednja polj
ska pridelka, in sicer: ruski lan, kateri se je posebno 
dobro obnesel ter je zarad velike prednosti tudi dober 
vspeh pri kmetovalcu napravil. Omeniti pa moram tu
kaj, da seme ruskega lanu, ako se mlado seje, leto za 
letom ne da tistega vspeha, kakor tisto seme, ki se 
pusti dve leti v dobri spravi ležati in se še le tretje 
leto zopet seje. — Zraven tega se je naročilo od ime
novanega oskrbnika kmetijskega vrta nekaj najnovejše 
vrste zgodnega plavega krompirja, kateri pa zaželenega 
vspeha ni prinesel. Nadalje se je za poskušnjo naro
čilo tudi: sibirska rž, velikanska japonska ajda, svitla 
pšenica in štajarska detelja. Sibirska rž, katera je ne
koliko bolj rodovitna od domače, se je dobro obnesla. 
Svitla pšenica pa ima veliko prednost od domače, nji 
ne škoduje suša, ima veliko bolj debelo zrno in je tudi 
veliko bolj bogata od domače pšenice. Da je velik vspeh 
pri kmetovalcu ta pšenica napravila, je dokaz to, da 
se je lahko , kar je je bilo za seme, po 4 do 5 gold. 
mernik prodala. Eavno tako se sme japonska velika 
ajda priporočati, ker je jako rodovitna, ne občuti mraza 
ne mokrote tako, kakor domača. Rekel mi je imenovani 
kmetovalec, ki jo je od 2 litrov še nekaj čez 1 mernik 
pridelal, da je za 5 gold. ne proda. Toraj se japonska 
ajda za Pivčane jako priporoča. Štajarska detelja ima 

to prednost, da hitreje raste in ima tudi bolj gosto 
perje od domače navadne detelje. 

Toraj ne le po teoretičnem nauku v kmetijstvu, 
temuč tudi po spremembi in poskušnji različnih semen 
se zamore do dobrega vspeha v kmetijstvu priti ter 
kmetijstvo na boljšo stopinjo materijalnega stanja po
vzdigniti. Zatoraj bi po mojem mnenju jako potrebno 
bilo, da bi vsaka šola tolika vrta imela, da bi se na 
podlagi teoretičnega podučevanja v kmetijstvu tudi raz
lične poskušnje v kmetijstvu na tistem v korist in na
predek kmetijstva izpeljavati zamogle. Da se take po
skušnje lože z vspehom izpeljavajo , bi bilo želeti, da 
gg. učitelji, kateri imajo veselje do kmetijstva in za to 
potrebne vednosti, naj bi stopili v ožjo zvezo z gosp, 
Vodetom, oskrbnikom vrta kmetijske družbe, kateri bi 
njim o priložnosti resultat skušnje na vrtu kmetijske 
družbe naznanil, ter bi jih s semenom za poskušnje pre
skrboval. Denar, katerega bi učitelji za seme za po
skušnjo na šolskem vrtu izdali, naj se jim povrne. 

Iz Kranja. -- Milostljivi gospod knezoškof J e r n e j 
V i d m a r , ki so zdaj v 81. letu starosti, so nevarno 
zboleli. 

Iz Ljubljane. {Grof Karol Holienivart)^ naš državni 
poslanec, opozoril je preteklo soboto v budgetnem od
seku ministra notranjih zadev na v e l i k o š k o d o , ka
t e r o p r i z a d e v a Sava na Kranjskem, osobito od 
Medvod do Z a l o g a tako, da je v nevarnosti nekaj 
vasi, da jih Sava ne odplavi, ako se ne bodo bregovi 
p r a v k m a l u dobro zavarovali. Ministerstva pred
sednik grof Taaf fe odgovoril je na to opazko, da se 
b o d e r a d o z i r a l n a i z r e č e n e ž e l j e t e r n a r o č a l 
v s a p o t r e b n a p r i p r a v l j a v n a d e l a t a k o , da se 
v b u d g e t za p r i h o d n j e l e to s p r e j m e p o t r e b n t i 
v e č a s v o t a za v a r s t v o t a m o š n j i h s a v s k i h 
b r e g o v . 

— {Gospod župnik Matija Kulavic) v Šentvidu pri 
Zatičini je po večkratnem bolehanji pretekli četrtek ne
varno zbolel, ker pritisnila je k njegovi večletni prsni 
bolezni še druga: vnetje oprsne mrenice. — Nevarnost 
bolezni je pojenjala in zopet narastla. Brat bolnikov, 
preč. gosp. dr. J a n e z K u l a v i c , vodja Avguštinskega 
zavoda na Dunaji, prihitel je k bratu v Šentvid. Poro
čilo od ponedeljka večer naznanja , da gospod župnik 
živi . — Bog povrni kmalu zopet ljubo zdravje obče-
Ijubljenemu župniku in odličnemu rodoljubu! 

— {Veliki ples) , ki je bil dne 24. t. m. pri dežel
nem predsednika g. A. W i n k l erj u, bil je prav zelo 
mnogobrojno obiskovan in gostje bili so navdušeni in 
zidane volje. — Nekateri nemškutarji, ki menda niso 
bili vâ ^̂ ljeni, skušali so sijajnost veselice kratiti s tem, 
da so v svoje vnanje časnike telegrafirali, da se je nji
hove stranke le malo vdeležilo plesa. — Nam se do
zdeva, da kujanje tistih par nemškutarjcv sijajnosti plesa 
ni prav čisto nič škodovalo, nasprotno: veselje in rado
vanje je bilo toliko srčnejše. Naj se le kujajo tudi še 
druga pota! 

— Gospod Anton S a m a s a , stari in spoštovani 
ljubljanski zvonar, je umrl pretekli teden 75 let star. 

— {Pobirki iz časnikov.) A b e n d r o t h , oni pod-
vzetnik iz zasedanja Bosne in Hercegovine, po katerem 
je toliko slovenskih voznikov zgubilo veči del svojega 
zaslužka, je zopet na dnevnem redu vsled dveh spisov 
objavljenih v tržaški „Edinosti" od 20. dne t. m. V tem 
listu nahaja se med inserati „Poziv^ nekega H u t t e r j a , 
s katerim vabi vse one voznike, kateri svoje vožniue 
niso dobili ali nič ali ne popolnem vse izplačane, z ob
ljubo, da jim hoče vso ono vožniuo preskrbeci; vred-
ništvo „Edinosti" pa o tej zadevi med noticami na tretji 
strani omenjenega lista od besede do besede piše tako: 
„Voznike, ki so bili v Bosni, opozorujemo na poziv na 
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zadnji strani lista. Mnogo voznikov je prejelo le kali 
majhen znesek, dotični mešetarji so jih pregovorili k pod
pisu, da so popolnem plačani. Ker pa so posredniki 
mnogo denarja za-se obdržali, in ker je znano, da je 
ostal denar, zato je mogoče, da naši ubogi ljudje, ki so 
toliko zgubili, zdaj vendar še veči del zgubljenega de
narja zopet dobe. Našim ljudem svetujemo, naj se v tej 
zadevi pred vsem obrnejo na n a š e v r e d n i š t v o , ka
tero si šteje v sveto dolžnost, da stvar preišče in se 
potegne za interese našega naroda." 

Mi bi si ne upali priobčiti zgoraj omenjenega po
ziva brez svarila, ker se vsaj glede onih voznikov, ka
teri so en del voznine prejeli in se odpovedali vsem 
daljnim tirjatvam, nam zde one obljube neopravičene in 
prazne. Ker Abendroth, oziroma pravi podvzetnik Russo, 
prišel je na boben in umrl v revščini, kdor izmed up
nikov pa S8 je poravnal s kridatarjem in del plačila 
vzel za popolno plačilo — bodi-si vsled prigovarjanja 
ali pa samo iz lastnega nagiba — ta se je odpovedal 
pravici, še več zahtevati. 

Pa tudi onim voznikom , kateri še prav nič niso 
prejeli in nobeoe odpovedi podpisali, svetujemo, da so 
dvakrat previdni, vsaj naj ne zaupajo ne krajcarja člo
veku, ako niso o njegovi čisti poštenosti popolnem pre
pričani. Zavzeli pa smo se, v notici „Edinosti" beroč 
priporočilo onega poziva, še bolj pa smo se zavzeli, 
brati v slovenskem listu s p l o š n o o b d o l ž e v a n j e , da 
so posredniki mnogo denarja za-se obdržali. Je li ve 
„Edinost^', kdo so vsaj v javnosti znani p o s r e d n i k i , 
na katere to obdolževanje leti pred vsemi druzimi? — 
Ne ve li „Edinost" iz javnih listov, da sta bila glavna 
in edina sploh znana posrednika Adolf Obreza in dr. 
V i t e z i č , katera sta s sploh občudovanim trudom in 
materijalnimi žrtvami s pomočjo vojnega ministra pri
borila voznikom, kar največ mogoče? — In to je zdaj 
z a h v a l a l i s t a , tiskanega v slovenščini! Ako to ni 
h u d o b n o s t , je vsaj neo dp u s t l j i v a ma lomar 
n o s t vredništva „Edinosti"! 


